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fremtid 

| Intellbe- et tlille dansk firma Dj 
"har lavet et teknologisk gen- 
nembrud indenfor neurale 

" netværk, der kan være med til. 
" at kickstarte en automatise- 
" Ting af intellektuelt arbejde, 

   

    

Fremtid for alle? 

… Kommer den IT-ficerede frem- 

| tid til at omfatte hele samfun- 
"det - eller er den forbeholdt en 
" elite? Ole Farbøl spekulerede 

… over det mens han sad i en 

" bilkø på Jagtvej.     
  

  

 



Indhold 
Data Warehouse: 

Start småt - Tænk stort 

4 
Behov for skannere? 

6 
Sekretariatet informerer 

| 8 
Systemer med 

bevidsthed er på vej 

12 
Peter Larsen kommer 

til DKUUG 

20 
Den sure stodder, 

den iranske grønthandler 

og B-holdet 

på Jagtvej 

. 21 
Nyt om standardisering 

24 
Middleware løsninger 

i AL 
Per's hjørne | 

28 
Java-konference 

: 29 
DKUUG aktivitetskalender 

31 

Di 

Ikke nu igen 
I det herrens år 1985 var der 

en regering der vedtog no- 

get så usympatisk som 

tvungen opsparing. Det skul- 

le ramme alle dem der have 

tjent mere end et vist beløb i 

1984. Så vidt min hukom- 

melse rækker var det noget 

i stil med en %-del af ind- 

komster over kr. 150.000. 

Beløbet skulle så en rum tid 

senere udbetales udbetales 

over 3 år. 

Nu er de på vej til at gøre 

det igen. Fordi danskernes 

forbrug er for stort, og der- 

med er med til at ødelægge 

betalingsbalancen. Igen er 

det forbrugerne der skal be- 

tale. Hvorfor? Det kunne vel 

lige så godt være statsadmi- 

nistrationen der skulle spa- 

re, Mig bekendt har den ikke 

været så stor før, som den er 

nu. Jeg synes helt klart at 

der er nogen derinde på 

Christiansborg der burde gri- 

be i egen barm før de lader 

det gå ud over den danske 
forbruger - IGEN. 

Og her har man gennem 

de sidste 4-5 år ihærdigt før- 

søgt at bliv 

demokrat ve 

over evne; 0 

Vi betale: 

moms og af; 

snart høre c 

danskerne i 

at ryge på bi 

let flok til k 

gens love. D 

ske lære lidt 

dene, selvonr 

synes, at liv 

franske film 

Gitte D'Arcy



UNIX OG NT I EN SET 

& 

NetworkAppliance NFs,CIFs (NT) og http 
Kunne du tænke dig en server, der kan I 
alle dine NT brugeres filer samt virke s 
Intranet på samme tid? 

Network Appliance er en pionerer indenf 
ydende netværksservere - servere dedike 
værket. 

Appliance konceptet er en del af hele de 
specialicering af netværks komponente 
denne tendens at routers så dagens lys - 
først løst af almindelige netservere. Idag 
routere overalt i små og store netværk. 
Det stærkt stigende behov for adgang til st 
data samt krav om driftsikkerhed, uden t 
hed, har gjort Network Appliance's filse! 

NetaApp fra Network Appliance Inc. mest "hotte” produkter. 
= Sikker investering uanset valg af platform 

(UNIX, Microsoft NT og Http) 

mn Er 2 - 3 gange hurtigere en nogen anden filserver 
8  Operativsystemet er skrevet til filserving - og ikke 

andet 

mn NetApp'en er skalerbar fra 16GB til 204GB 
=  NetApp'en gør 26 diske til I disk 

u  Rebootes på I minut 
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Data Warehouse: Start småt - Tæl 

Et fokuseret datawarehouse i form af VISIONs PowerMart fr 
er et unikt værktøj, der integreret og vel at mærke uden pro 

giver en skalérbar, åben standard SQL-database som grundl: 

og beslutningsstøtte i større virksomheder og koncerner 

CaRAMba 

Hos VISION International A/ 

S på Østerbro har man nu 

for alvor sat en offensiv i 

gang i forhold til beslutnings- 

støtte-systemerne på Data- 

Warehouse-markedet. 

Salgschef Bjørn Johanne- 

sen og Konsulentchef Mi- 

chael Borges fastslår, at im- 

plementeringsfilosofien hos 

VISION lyder: Start småt - 

Tænk stort. 

VISIONS løsning er foku- 

serede og skalérbare Data- 

Warehouses, der indføres i 

de enkelte afdelinger i virk- 

somhederne efter behovet 

hos de enkelte forretnings- 

områder, og siden i princip- 

pet kan udvikles til at blive et 

koncerndækkende Data- 

Warehouse. 

Unikt værktøj 

"Mange større virksomheder 

og koncerner har bygget på 

DataWarehouses gennem fle- 

re år ud fra et ønske om, at 

de skulle understøtte ledel- 

sens beslutningsprocesser 

på grundlag af strategisk vi- 

den og information fra hele 

virksomheden. Desværre er 

det ofte slået fejl, så de pen- 

ge, der er investeret, ikke er 

kommet hjem i samme takt 

som forventet. Det skyldes 

typisk, at virksomheden har 

måttet sande, at man har 

slået for store brød op," siger 
Bjørn Johannesen. 

Michael Borges uddyber: 

"Der er to pointer i det 

her: For det første er det ikke 

ualmindeligt, at virksomhe- 

derne har startet galaktiske 

DataWarehouse-projekter, 

der med ét 

hele virkso: 

vestering t: 

mellem 10- 

man ikke h 

det ofte tag 

at indføre e 

Warehouse 

løbet ind i] 

blemer mel 

delingers fc 

For det anc 

net en dedi 

nologi til at 

DataWareh 

ne. Det har 

programme 

lighed. Med 

perende ud 

"Vi komi 

et unikt væ 

tegreret og 

ring både k 

og vedligeh: 

Informatica 
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kedsførende i det, der kal- 

des 2. generations Data- 

Warehousing med Data- 

Marts, der er relativt billigt 

at etablere og vedligeholde." 

Dynamisk 

implementering 
Michael Borges forklarer, at 

VISIONS PowerMart er en 

downsized løsning, der både 

er overskuelig og billig at 

gennemføre og kan indføres 

inden for endelig tid. Derfor 

er fordelen ved PowerMart 

som løsning en langt mére 

dynamisk måde at imple- 

mentere på. Samtidig kan 

virksomhedens edb-chef 

holde overblik: 

"De forskellige DataMar- 

ter i virksomhedens afdelin- 

ger kan kobles sammen via 

Metadata, altså via et data- 

bibliotek om data, der inde- 

holder beskrivelser af de en- 

kelte dele i forretningsområ- 

derne. F.eks: "Dette er salg 

med moms, dette er salg 

uden moms". Tværgående 

udveksling af Metadata in- 

debærer altså, at man f.eks. 

kan beregne dækningsbi- 

drag ens på basis af trans- 

formeringsreglerne," siger 

han. 

Ikke et DataJailhouse 
"En DataMart er typisk en 

Oracle, en Sybase Informix 

eller en SQL Server. Altså 

eksisterende databaser. 

Dér putter vi data ned vha. 

PowerMart. Essensen i VISI- 

ONs PowerMart som værk- 

tøj er, at det integreret og vel 

at mærke uden programme- 

ring etablerer og admini- 

strerer en åben standard 

SQL-database. Mange for- 

skellige brugere med man- 

ge forskellige værktøjer kan 

gå ned og hente de informa- 

tioner, der skal til for at 

virksomheden træffer de 
rigtige beslutninger." 

"Det bliver et åbent Data- 

Warehouse, og ikke et Data- 

Jailhouse, siger konsulent- 

chefen. 

Salgschef Bjørn Johan- 

nesen tilføjer: 

"Vi forhandler selv to ek- 

sempler på værktøjer, der 

kan hente information fra 

de åbne databaser: Analyse- 

og rapporteringsværktøjet 

Business Objects, der ud- 

nytter Metadata fra Power- 

mart. Pilot 

bygger på 

logi med s 

skærmbill 

løst at kør 

og rapport 

manuelt m 

programm 

har vi altså 

han. 

"Denne arti 

været brag 

letin 
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Er der et behov for skannere: 

Per Andersen 

Direktør, IDC Scandinavia 

Markedet for skannere (scan- 

ners) eksploderer i øjeblik- 

ket. I 1996 steg antallet af 

solgte skannere med hele 70 

% og markedet nåede på ver- 

densplan en værdi af 14 mia. 

kr. I år forventes antallet af 

solgte skannere at stige med 

yderligere 50 %. 

Denne vækst i anvendel- 

sen af skannere bliver for 

mindre produkters vedkom- 

mende først og fremmest dre- 

vet af den stigende brug af 

elektronisk dokumenthånd- 

tering i forbindelse med 

hjemmemarkedet. Flere og 

flere får øjnene op for det 

smarte i at kunne indskanne 

billeder og tekst til en masse 

formål. Den stigende interes- 

se for at lave hjemmesider 

med egne billeder og grafik 

får mange til at overveje at 

anskaffe skanner-udstyr. 

Men anvendelsen breder sigi 

øvrigt over en lang række for- 

skellige anvendelser - lige 

fra slægtsforskeren, der øn- 

sker at skanne gamle billeder 

ind, til redaktøren af for- 

eningsbladet, der skal kunne 

håndtere elektroniske illu- 

strationer. 

Også den stigende anven- 

delse af elektronisk post øger 

interessen for skannere. Det 

er tiltrækkende at kunne 

gøre den elektroniske post 

personligt med billeder eller 

at kunne sende papirdoku- 

menter elektronisk ved først 

at skanne dem ind i PCen. 

Det elektroniske 

kontor driver salget 
Den stigende anvendelse 

medfører en stærkt stigende 

antal solgte enheder, hvilket 

igen får priserne til at falde. 

Dette giver så yderligere nye 

markedssegmenter råd til at 

anskaffe en kvalitetsskanner. 

Skannere er i denne for- 

bindelse defineret som enhe- 

der, der kan indlæse doku- 

menter, billeder eller begge 

dele. Med CCD, CIS, video el- 

ler PMT sensorer bliver data 

konverteret fra analog infor- 

mation til dig 

on. 

En paralle 

der sted inde: 

hvor printere 

tet bliver mer 

bredte. Disse 

hånd i hånd 1 

det nye elektr 

som mange h 

kontorer er i ; 

bygge. 

Hvilket bel 

dækker ska 

Hvordan tegn 

så for skanne 

to modsat ret! 

markedet: 

Efterhånden 

bliver billige 

at anskaffe, 

mere og mer 

hjemmebru; 

ansatte i vir 

Efterhånden 

blive lige så 

enhver PC s 

eller CD-dre 

eDen modsat 

ver styret af 
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skannere i virkeligheden 

kun løser et midlertidigt 

problem: At få omsat ana- 

loge medier (billeder og 

tekst på papir) til den digi- 

tale form. Men allerede i 

dag er det sådan, at langt 

det meste information 

fødes elektronisk, og efter- 

hånden som det bliver 

almindeligt at distribuere 

det elektronisk falder 

behovet for at kunne 

skanne det ind fra papir. 

Et eksempel: Når man 

begynder at anvende digi- 

tale kameraer til fotografi, 

falder behovet jo for at 

kunne skanne fotos ind. 

Som sædvanlig bliver virke- 

ligheden nok et sted ind i 

mellem. På kort og mellem- 

lang sigt forventer markeds- 

analytikerne, at markedet 

for skannere vil blive ved 

med at vokse kraftigt. Fra at 

udgøre et marked på 14 

mia. kr. i dag vil det vokse 

til at have en værdi på 60 

mia. kr. i år 2001. Og antal- 
let af solgte skannere vil 

vokse endnu hurtigere, idet 

gennemsnitsprisen jo vil fal- 

de i takt med, at teknologi- 

erne bliver massefremstillet. 

Denne vækst betyder dog 

ikke, at alle PCere automa- 

tisk vil blive solgt med en 

skanner i fremtiden. Selv 

om 10 år vil andelen af 

skannere i forhold til antal 

PCere være under 10%. Det 

vil med andre ord være fær- 

re end hver 10. PC-ejer, der 

også vil have en skanner. 

Så selv om skannere er 

et kraftigt voksende mar- 

ked, vil disse enheder aldrig 

blive lige så populære som 

printere eller CD-ROM 

drev. Og fra omkring år 

2000 og frem vil markedet 

hurtigt blive mættet og væk- 

sten vil dermed aftage. 

Men indtil da vil skan- 

ner-leverandørerne kunne 

kæmpe om et eksploderen- 

de marked. 

Rec 

DK! 

nye 

Sekretaria 

Centerhall 

den anled;i 

ception fre 

ber fra kl. 

17.00. Kor 

kaler og få 

med medl 

forskellige 

eller se de 

bøger inde 

Perl og Int 

Vi gæld 

SEE



DKU 

Sekretariatet informerer 

Der er sket en del ting de sid- 

ste par år. En meget væsent- 

ligt milepæl i DKUUG's histo- 

rie er DKnet, både starten af 

DKnet og salget af DKnet. 

Dette har allerede dannet 

grundlag for meget og vil 

fortsat giver utrolige mange 

muligheder, som det er be- 

styrelsen og udvalgenes op- 

gave at konvertere til synlige 

medlemsfordel, Sekretaria- 

tet er blot den forlængede 

arm som sørger for at logi- 

stikken er i orden ogatde . 

besluttede aktiviter gennem- 

føres. i 

DKnet.og DKUUG 
Vores relationer til DKnet er 

naturlige og tætte. Det ville 

være unaturligt hvis det ikke 

var sådan. DKnet havde for 

et par år siden. et par konto- 

rer rundt omkring DKUUG. I 

dag er det således at DKnet 

fylder det hele og måske 1/5 

af hele Symbion. Vi bor midt 

inde i det område som er DK- 

net's domæne. DKnet har 

succes og vokser, og vokser, 

det betyder at det på langt 

sigt vil være svært og uhold- 

bar at fastholde de lokaler vi 

bor i. På nogle af kontorene i 

DKnet sidder man på skødet 

af hinanden. Dette kan vi og 

må vi ikke overse. Derfor har 

vi gennem et stykke tid ar- 

bejdet med planer om en flyt- 

ning, således at vi i god tid 

kan planlægge, og vælge/ 

søge de muligheder som er 

optimale for foreningen. 

Samtidig skal vi ikke gøre 

noget akut, eller planløst, 

for slet ikke at tale om at vi 

ikke ønsker at vores status 

skal forringes, således at vi 

til sidst vil være nød til at 

flytte helt væk fra Symbion. 

Vi har derfor haft "antenner- 

ne" ude, for at sikre og finde 

en "rigtig" løsning. 

På den ene side har DKnet 

brug for de lokaler vi har i 

dag, på den anden side skal 

der være en mening i at flyt- 

te. Vores overvejelser i for- 

bindelse med en flytning og 

et nyt lejemål har gået på: 

Pris, synlighed, medlemsfor- 

dele, fremtid og faciliteter for 

foreningens medlemmer. 

Jo vores re 

net er tydelige 

i dag er uafhæ 

net. 

Sekretariat: 
Der har vist si 

hurtige end fo 

stor hjælp fra 

fået tilbudt ny 

Symbions cen 

nye lokaler ha 

timering af vol 

lokalerne give 

stabile fremtid 

Og hvad op 

en flytning: . 

Vi har opnå 

hed - alle og d 

som kommer i 

med konferen« 

menter - ser 0: 

det første når i 

ind i Symbion. 

vil også være € 

foreningen. So 

du også have € 

rekte adgang t 

ikke som i dag 

aflåste døre for 

os. 

Pris - vi har 
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belte antal kvadrat meter, til 

20% mere i husleje. Vi har i 

dag 58 m2 og får 99 m2. Det 

øgede areal vil vi udnyttet til 

. et stort medlemsmødeloka- 

le, bog- og internetcafé lige- 

som det også giver mulighed 

for at flytte aktiviteter som 

før var ude i byen ind i se- 

kretariatet. Mødelokalet 

indrettes til 12 personer. In- 

ternetcaféen planlægger vi 

som en ny aktivitet en gang 

i efteråret. Desuden har vi 

plads til to nye arbejdsplad- 

ser. 

Vi sikre at vi har de rigti- 

ge Internetforbindelser til 

rigtige priser herunder høj 

hastighed og med store da- 

tamængder, service og facili- 

teter som gør at vi har et 

godt grundlag for at udbyg- 

ge vores Web-sider, Ftp og e- 

mail service. 

Konference og mødeloka- 

lefaciliteter i Symbion kan 

bruges bedre og oftere hvis 

udvalgene ønsker dette. 

Samtidig prøver vi at indret- 

te de nye lokaler således at 

der er noget at komme efter, 

vi prøver at gøre det hygge- 

lig og medlemsvenligt og vi 

vil bestræbe os på at der al- 

tid vil være et incitament til 

at du har lyst til at komme. 

Det kan ikke undgås at 

det koster noget at flytte. 

Det kan koste det hvide ud 

af øjnene, eller det kan gø- 

res så sparsommeligt at det 

er negativt at det ville være 

bedre hvis vi var usynlige. 

Vi-har valgt en meget skra- 

bet og økonomisk løsning - 

synes vi selv - men samtidig 

bestræbt os på at få meget 

for de penge vi bruger. Vi 

har prioriteter synlighed, 

udadventhed, repræsentati- 

on og medlemsfordele højt. 

Det er klart at smag og 

behag er forskelligt, og vi 

forventer ikke at alle DKUU-" 

G'er synes at det er lige 

smart! Det som vi forventer 

er at du som medlem kon- 

statere at vi er bliver meget 

synlige, og at du som med- 

lem har et sted som du altid 

er velkommen, samt at du 

kan lide at komme i sekre- 

tariatet og at du kan se at vi 

udnytter de mange facilite- 

terne til din fordel. Du skal 

have lyst til at komme i se- 

kretariatet og at du altid får 

"noget" med når du kommer 

på Symbion. Det er vores 

mål, konst 

det! 

Københ: 

hvad me 

Vi er opmæ 

der er'mar 

som er det 

neri. Vier 

detda ens 

medlemme 

havnsomr: 

ikke glemt 

allerede fle 

viteter son 

medlemme 

F.eks. vore 

ter, ligeson 

med semir 

cer kan ar! 

hold til spe 

medlemme 

overnatnin 

med forske 

kan tilbyde 

enkelværel 

dobbeltvæi 

Har du no; 

der noget s 

giv os en e- 

få en snak 

Gå-Hjen 
Af nye akti 
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præsentere Gå-Hjem-Møder. 

Et Gå-Hjem-møde er en ren 

leverandør aktivitet. Ud- 

gangspunktet er at leveran- 

døren sidder med de nyeste 

informationer og har en stor 

relevant viden som kan være 
værd at lytte på. 

Når man tilmelder sig et 

Gå-Hjem-møde løber du en 

risiko for at leverandøren la- 
ver reklame for sit firma. Til 

gengæld får du en koncentre- 

ret, kompetent og specifik in- 

formation om et emne som 

har din interesse. 

I leverandør-udvalget er 

der en redaktion som udvæl- 

ger relevante emner ligesom 

der sættes en standard for 

mødets tekniske indhold og 

værdi for dig som medlem. 

Et Gå-Hjem-Møde er altid 

i begyndelsen af måneden, 

en onsdag, og i tidrummet 

fra 15.00 til kl. 17.00. Det er 

gratis at deltage. Se omtalen 

under aktivitetskalenderen 

på det første Gå-Hjem-Møde. 

Q 

DKU 

Operationelle 

Web-applikation 
Det går stærkt og hurtigt virksomhed 

med udviklingen af Internet- kan købe de 

tet og flere virksomheder over Interne 

kommer på nettet hver dag. eTeknologisk 

Hvordan bruger virksom- handel på I1 

heden Web til at skabe kun- faldgruber o 

detilfredhed. Konferencen herunder hv 

Operationelle Web-applikati- hed kan i de 

oner belyser en række cen- Internettet. 

trale problemer og gennem krypteringst 

praktisk erfaringer gennem- Hvordan kar 

gås og anvises de faldgruber bruge Interr 

og muligheder som Internet- og realiteter 

tet giver. og amter og ( 

fQverordnede strategiske erfaringer 

overvejelser og sammen- 

hæng Tidspunkt: D 

eHvordan markedsfører men kl. 9.00 til 16. 

sig via Internettet. Prakti- devang 39-41, 

ske erfaringer fra virksom- Tilmelding 

heder som bruger 39 17 99 44 el 

markedsføring via Internet-  sekédkuug.dl 

tet Arrangør: ] 

Hvilke serviceydelser kan udvalget 

der tilbydes via Internet- Tilmelding 

tet. Praktiske erfaringer kretariatet i h: 

fra virksomheder som sæl- oktober 1997. 

ger service via Internettet 

Hvilke produkter kan man 

sælge over Internettet. 

Praktiske erfaringer fra 
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Forskningsministeriets rappo 

Handling gi'r forvandling - IT-politisk handlingsplan 97/98 

Forskningsministeriet har 

udgivet sin første IT-hand- 

lingsplan. Rapporten har al- 

lerede være diskuteret bl.a. 

har der været en del omtale 

i Computer World. 

Nogle af planens initiati- 

ver skal her kort omtales: 

Fremme af udviklingen af 

syntetisk tale på dansk, 

for herigennem at støtte 

synshandi-cappedes 

muligheder for anven- 

delse af IT. Et lille sprog 

som dansk har naturlig- 

vis ikke 1. Prioritet inter- 

nationalt det er de store 

sprog som har markeds- 

kræfternes bevågen-hed. 

Derfor er det rigtigt set at 

fremme udviklingen af 

dansk syntetisk tale og 

anvendel-se af sprogtek- 

nologi som gælder både 

det skrevne som det talte 

sprog. 

eHjemmearbejdspladsen, 

hvor medarbejdere får en 

hjemme-pc stillet til rådig- 

hed mod at lære at bruge 

den. Her er uddannelses- 

målet et Pc-kørekort som 

giver den nødvendige 

bredde og uafhængighed 

af softwarevalg, uddannel- 

sesform og -sted. 

eSkolesystemet er et andet 

initiativ som omtales. 

Digital signatur er andet 

initiativ, her tænke der på 

krypteringsnøgler. Spørgs- 

målet om vi i Danmark 

kan nøjes med PBS' tilbud 

om brug af Eurocard og 

VISA er ikke omtalt i rap- 

porten, hvilket er klar et 

meget vigtigt punkt i 

spørgsmålet om netbeta- 

linger. Det er klart uhold- 

bart at vi ikke kan betale 

med danske kroner på 

Internettet. 

Anvisning på hvilke sprog 

som bør anvendes på 

Internettet er også kort 

omtalt, (Java bør ikke 

anvendes omtalt i Compu- 

ter World) hvilket klart bør 

belyses n 

IT-planen i 

trale vigtige 

meget gods 

bat. DKUU! 

året være a 

bat. Har du 

med og påv 

til IT, ring t 

på 39 17 9 

til bfæødkuv 

Du kan : 

ten via e-m 

ug.dk eller 

http://wwv 

1997/itg97/ 
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Systemer med bevidsthed er på v 

Kvantespring er svære at opdage, når de endelig sker. Men et d: 
nembrud på neurale netværk er måske på vej til at ændre verde 

Ole Farbøl 

Christian Liisberg, Intellix 

A/S på H.C. Ørstedsvej i det 

indre København og Know- 

Man. Disse navne vil det 

måske være klogt at memo- 

rere, for det kan være de 

ændrer dit liv. 

I dette århundrede har 

automatisering været dags- 

ordenen i fremstillingser- 

hvervene. Den danske ver- 

densrekord i skattetryk har 

blot forstærket den kon- 

stante bortrationalisering og 

udflagning af arbejdsplad- 

ser, 

Hele det danske vel- 

færdssamfund er båret af 

disse produktivitetsstignin- 

ger, hvor hovedmotoren de 

sidste 25 år har været an- 

vendt IT. 

Det har vendt op og ned 

på arbejdet i fremstillingser- 

hvervene. Der er ikke meget 

Morten Korch over landbru- 

get, og der er ikke meget 

Dickens over industriar- 

bejdspladserne. Først skif- 

tede de ufaglærte navn til 

specialarbejdere, siden blev 

de operatører i selvstyrende 

grupper. 

Næste automatise- 

ringsbølge gælder 

intellektuelt arbejde 
Men white-collar work er 

forbløffende upåvirket af 

denne udvikling. Selvom det 

er år siden, ingeniørerne 

pensionerede regnestok- 

ken, selvom det er år siden, 

at IBM-kuglehovede maski- 

nen var avanceret kontor- 

udstyr, så er arbejdsfunkti- 

onerne og hierarkiet i store 

træk de samme. 

Selv på avancerede pa- 

pirløse kontorer er sagsbe- 

handleren stadig sagsbe- 

handler. Omstændigheder- 

ne præsenteres på en 

skærm med mi 

dende lusker si 

fordi det stadig 

at læse på papi 

slutningsproces 

fortsat i kraniet 

handleren. 

Naturligvis f 

idag beslutning 

mer, hvor man i 

metoder og mat 

ver at forvandle 

data til håndter 

tion, som kan c 

tere gennemskt 

lag for en beslu 

bredelsen af dis 

begrænset, og 0 

vil vi måske se ( 

Storm P.-maski 

komplicerede lø 

enkle probleme 

Det vil vi - m 

verden - igen m 

vej til at ændre 

tisk, fordi begre 

intelligens begy 

indhold. 
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- Troldmandens hat fra eventyrene er menneskets ældgamle drøm om alviden 

Det er vi i færd med at realisere nu, siger Christian Liisberg, der har grundlag: 

(foto: Leif Tuxen) 
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Og førertrøjen på vejen 

ind i denne fagre nye verden 

sidder på det danske firma 

Intellix. 

- Der er cirka 15 betyden- 

de aktører på dette marked. 

På markedsføringsområdet 

er vi mange år bagud - end- 

nu - men teknologisk er vi to 

år foran. Vi har benzinmoto- 

ren, mens de andre endnu 

arbejder med dampmaski- 

nen, siger Christian Liisberg. 

Om mindre end ti årer vi 

fremme ved fuldautomatisk 

programmering, mener han. 

Vi vil tale til vore computere, 

som udviser følelser i en eller 

anden udstrækning j.v.f. 

HAL 9000 fra Rumrejsen år 

2001, og en automatiserings- 

bølge vil være skyllet ind over 

intellektuelt arbejde. 

Det sidste har McKinsey 

også forudsagt. De hari en 

rapport forudsagt automati- 

sering af 50 procent af kon- 

torarbejdet på en ti-års hori- 

sont. 

Bilen er realiseringen 

af 7-milestøvlen fra 

eventyrene — nu er vi i 

færd med at lave trold- 

mandens hat 

Visionen om begavede ma- 

skiner er gammel, men på 

samme måde som digterne 

opfandt 7-milestøvlen, læn- 

ge før de første skrøbelige bi- 

ler blev tømret sammen, så 

har det knebet med at reali- 

serede det poppede begreb 

kunstig intelligens. 

Selvom man i IT-verdenen 

ellers ikke er tilbageholdende 

med at tage store ord i an- 

vendelse, reducerede man 

dog ambitionerne til ekspert- 

systemer. De typisk regel og/ 

eller sandsynlighedsbaserede 

systemer er omstændelige at 

bygge op og statiske. Umid- 

delbart når de er søsat, vir- 

ker de godt nok, men de er 

en pestilens at opdatere med 

ny viden. Og trods den yp- 

perste viden på et område 

kan være lagt ind i dem, så 

udviser de ikke gnist af intel- 

ligens. 

Noget større forhåbninger 

DKU 

har der været 

rale netværk, 

ration er det b 

beskedne anv 

sortering af tr 

ger hos grise. 

Christian I 

dede i en årræ 

af Risø's forsk 

for neurale ne 

der med datar 

dengang mere 

kaldt avancer! 

- Her synte 

havde opfund 

smårt, at det 1 

udnyttes kom 

tæller han. 

Derfor stift: 

det firma, son 

skiftet navn ti 

-Mendethk 

nemt at finde 

pital, der turd 

generations ne 

fortsætter han 

Faktisk så | 

Danmark, at c 

findes i Sverig 
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Hvis man skal stole på en maskines anbefalinger, skal man enten være ligegl 

lide grunde til at have tillid til dem. Intellvds systemer er fuldt gennemsigtige | 

kontrollerbare. 

(foto: Leif Tuxen) 
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Et system vil aldrig 

kunne forstå sig selv - 

uden at være større 

end sig selv 
Christian Liisbergs opfindel- 

se er S.O,U.L. (Self Optimi- 

zing Universal Learner), der 

er kernen i Intellix's Know- 

Man-produktserie. Det er en 

kombination af avanceret 

statistik og neuralt netværk. 

S.O.U.L. bygger ovenpå 

Igor & Alexanders Weight- 

less Neural Networks, som i 

den danske udgave er genop- 

fundet og videreudviklet til at 

være selvorganiserende, selv- 

optimerende og til at kunne 

arbejde på alle datatyper i 

stedet for kun billeder. 

I den klassiske neurale 

model har man et meget be- 

skedent antal neuroner, der" 

er forbundet med synapser i 

et spaghettimønster. 

I Intellix's udgave er et 

neuronlag udskiftet med op- 

slagstabeller, en slags tabel 

over tabeller, som compute- 

re alle dage har været overor- 

dentlig effektive til at håndte- 

re. S.O.U.L. opererer med 

hvad der svarer til 100.000 

til 1 million neuroner. 

- Den mest almindelige 

optræningsmodel til at ind- 

stille vægtningerne i et neu- 

ralt netværk er backpropaga- 

tion. For hver eneste ny ting, 

der skal læres, skal alt reg- 

nes igennem. I 1. generations 

neurale netværk er trænin- 

gen tung, og det er svært at 

lære systemerne nyt, siger 

han. 

S.O.U.L. behøver derimod 

kun at foretage én gennem- 

regning. Hvis systemet i et el- 

ler andet sagsbehandlerkom- 

pleks er optrænet med ek- 

sempler, og praksis skal 

ændres på grund af en dom 

eller lovændring, vil systemet 

selv kunne finde konflikten- 

de eksempler, som ikke læn- 

gere skal tillægges betydning 

for afgørelser. 

Kortlægger på en uge, 

hvad mennesker er et 

år om at lære 
Et typisk sagsbehandlerkom- 

pleks kan koges ned til 100 

eksempler og regler. Christi- 

an Liisberg er endnu ikke 

stødt på nogen, der er over- 

steget 200, og det er hans er- 

DKU 

faring, at det t 

uge at kortlæg 

som et normal 

et år om at tile 

Denne erfa: 

fra udvikling a 

for Politiet, No 

Danfoss, rekla 

med videre. 

- Der findes 

. metode til at k 

neskelig viden 

siger han. 

Perspektive 

mindelige men 

løse opgaver, d 

en ekspert, me 

gøres til opgav 

ligt kræver eks 

mere rutinepr: 

med kan forde 

For virksom 

yderligere den 

bliver mindre & 

deres nøgleme! 

Forlader de vir 

ligger deres vic 

harddisken. 

Set med me 

er det scenario 

spirerende. De 

meget at hand! 

man uden vide 

kan undværes. 
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Kan man stole på en 

maskines afgørelser 
I sagsbehandlende funktio- 

ner vil KnowMan også kun- 

ne støtte en mere ensartet 

behandling. Men 1000 dol- 

lar-spørgsmålet er, om man 

tør stole på en afgørelse 

truffet af en maskine. 

Arbejdsskadestyrelsen 

er i færd med at udvikle en 

applikation til sagsbehand- 

ling af lænde- og ryglidelser. 

Her skal der træffes afgørel- 

ser, der er af vidtrækkende 

betydning for rigtige menne- 

sker. 

- Vi vil bruge systemet til 

at finde frem til de nødven- 

dige oplysninger for sagens 

behandling, ikke til selve af- 

gørelsen, siger IT-konsu- 

lent Henning Dyst. 

Teknisk ville det imidler- 

tid ikke være noget pro- 

blem. 

- Men vi har ikke modet 
til at gå det trin videre, men 

jeg vil da gætte på, at det 

kommer. Tiden skal måske 

blot modnes til maskinelle 

afgørelser, siger Henning 

Dyst. 

Populært opfattes neura- 

le netværk som noget af en 

black box, hvor man ikke 

rigtigt ved, hvordan syste- 

met når frem til resultatet. 

- Vores system er netop 

ikke en black box, men fuldt 

gennemsigtigt. Det er case- 

baseret, og man kan følge 

beslutningsvejen, siger 

Christian Liisberg. 

- Vi er meget opmærk- 

somme på tillidsproblema- 

tikken, man skal have 

grund til at have tillid til de 

anbefalinger, som systemet 

når frem til, fortsætter han. 
For det første skal vi være i 

stand til at kunne forklare 

modellen - den viden der er 

kortlagt - som er lagt ind i et 

system, for det andet skal 

og kan vi teste og krydsvali- 

dere, 

Ved selvoptimering lader 

man S.O.U.L. selv opbygge 

en model på et givet områ- 

de. Den lærer selv at skelne 

mellem information og da- 

tastøj. I kvalitetskontrollen 

udnytter man, at S.O.U.L. 

kan lære eller glemme en 

ting ad gangen. 

Hvis det var en økono- 

misk model måles syste- 

mets anbefalinger op mod 

eksempelvis I 

faktiske udvil 

sagsbehandli 

op mod eksp 

te afgørelser. 

Hurtigere, 

vendigvis r 

- Vores model 

og kvalitetsvu 

på basis af st 

mens deters 

seriedata, sig 

Liisberg. 

Også denn 

medvirkende 

Man er meget 

vikle applikåt 

Henning Dyst 

skadestyrelse 

te. 

Ligesom er 

sagsbehandle 

træffer korrel 

'" så vil det hell: 

tilfældet med 

for eksempel 

har fået redu! 

af klagesager 

søger tilladels 

en udenlands 

bil i Danmark 

I andre sit 

det bare umå 
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Arbejdsskadestyrelsen er i.færd med at udvikle et system til behandling af ryg 

ser, som skal løfte den almindelige sagsbehandler op på ekspertniveau. 

(foto: Leif Tuxen) 

bygge en model af virkelighe- 

den. Intellix har således byg- 

get en applikation, der med 

en rimelig træfsikkerhed for- 

udsiger udviklingen i råvare- 

index, mens eksempelvis va- 

lutakurser opfører sig kao- 

tisk. Selv med 2. generations 

neurale netværk er der græn- 
ser for modelbyggeriet. 

- Vi postulerer heller ikke, 

at vi kan lave væsentlig mere 

præcise modeller end med 

andre metoder indenfor Al, 

men vi kan Ik 

hurtigere og 

anvendelsen 

siger Christi: 

 



DKUUG-Nyt nr. 97 

Vores mål er at lave en 

videngenererende 
motor, som blot skal 

fodres med data 

Christian Liisberg betragter 

begrebet kunstig intelligens 

som både slidt og poppet, 
men det er en form for intel- 

ligens, som er på vej ind i 

Intellix's systemer. 

- Det vi har lavet er et 

trænbart videnmodul. Det 

er ikke intelligent, men vi 

arbejder på at udvikle et 

adaptivt modul, et modul 

med en bevidsthedsmeka- 

nisme som vil udvise en 

slags intelligens, siger han. 

Han definerer data, som 

noget der kan sanses. Infor- 

mation er data, som gør en 

forskel. Viden - det er for 

eksempel kendskabet til, at 

man kan få en bøde, hvis 

der køres for hurtigt. Be- 

vidsthed er så en respons- 

funktion, som dels sørger 

for at der indtræder reaktio- 

ner på bestemte datamøn- 

stre, og som aktivt sørger 

for at opbygge og vedligehol- 

de videnmodulet. 

I den menneskelige versi- 

on optræder yderligere følel- 

ser som et kvalitetsmålesy- 

stem. Også denne sidste 

bastion tror Christian Liis- 

berg computere vil erobre, 

cirka fyrre år efter Arthur C. 

Clarke i begyndelsen af tres- 

serne skrev Rumrejsen år 

2001 og lod HAL 9000 com- 

puteren reagere emotionelt. 

Men det betyder nu 

ikke, at vi dermed skal ud 

at bygge. kunstigt liv. Selv- 

om både intelligens og følel- 

ser i en eller anden forstand 

er på vej ind i systemerne, 

så har selv kommende gene- 

rationer neurale net deres 

begrænsning: 

- Det er nemmere at mo- 

dellere responsfunktionen 

hos en advokat end at mo- 

dellere en kyllingehjerne, si- 

ger Christian Liisberg. 

Intellix skal bruge 50 

mio. på international 

markedsføring 
Foreløbigt er de 21 ansatte 

hos Intellix, om et år er må- 

let at være cirka det dobbel- 

te, og der skal sættes turbo 

under den internationale 

markedføring. 

- Vi tror p 

potentiale og 

mio. kroner ] 

ring næste å 

on er en må 

se penge på, 

Men han ( 

nok til at ind 

vækstperspe! 

store, som hi 

dem, hvis vi. 

"til en neural 

intellektuelt. 

de tunge dre! 

bale marked 

sætte sig i be 

- Jeg tror 

satse på at g: 

selv, men sk; 

blive opkøbt 

re, siger han. 

KnowMan 

er udviklet ui 

Windows og I 

Win 3.1, 95c 

en browser p 

tilgængelige f 

Basisprise 

Man-editorer 

ner, mens en 

kation inclus 

pisk ligger ie 

omkring en k 

kroner. 
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Peter Larsen kommer til DKU! 

Det har længe været et ønske 

fra medlemmerne at vi skulle 

holde en fest. Anledningen 

var salget af DKnet, og nu 

skal det være. Du inviteres 

derfor til stor fest den 24. ok- 

tober kl. 18.00 

Menu 

Forret - Garpaccio af laks 

med frisk revet Parmasan, 

lagt på årstidens friske 

salater vendt i Balsamico 

Hovedret - Helstegt Okse- 

tyndsteg serveret med 

Ratatouill af Courgetter, 

Auberginer og Tomater, 

hertil råstegte Kartofler 

Desert - Tiramissu - Itali- 

ensk dessertkage serveres 

med friske frugt og fløde- 

skum 

Musik og dans 
Dans til gruppen LM musik 

som spiller op til dans med 

tressermusik. 

Underholdning 

af Peter Larsen 
Et af aftenens højdepunkter 

vil være Peter Larsen som 

kommer og underholder. 

Hvis du ikke allerede har 

tilmeldt dig til medlemsfe- 

sten den 24, oktober er det 

sidste udkald. Ring 39 17 99 

44 eller send en e-mail sseke- 

dkuug.dk til sekretariatet 

Tidspunkt: 24. oktober kl. 

18.00, Symbion, Forhallen, 

Fruebjergvej 3, 2100 Køben- 

havn Ø 

” Hvem kan deltage 
Som medlem af DKUUG er 

arrangementet gratis med 

ledsager. Husk på følgende 

regler: Individuel medlem- 

skab kan deltage med dig 

selv og din ledsager, organi- 

sationsmedlem kan deltage 

med max. 4 medlemmer med 

ledsagere, og stormedlem 

kan deltage med max. 12 

medlemmer alle med ledsa- 

gere. Er du i tvivl om hvor- 

dan din virksomheds med- 

lemskab er ring eller e-mail 

til sekretari 

Overnatn 
Brug lejligh 

eeing i Købe 

riatet hjælp 

cielle arrang 

Sekretar: 

overnatning 

lemspriser: 

Witrups ] 

relse kr. 35? 

se kr. 465,- 

Quality F 

enkeltværel: 

” beltværelse 

Tilmeldin; 
Tilmelding s 

fon 39 17 9$ 

sekædkuug. 

Arrangør: 

Tilmeldin 

kretariatet i 

oktober 199 
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Den sure stodder, den iranske 
grønthandler og B-holdet på Jagi 

Vil Internettet virkelig betyde en radikalt forandret tilværelse 

såkaldte ”almindelige mennesker”? Ole Farbøl tillader sig at t 

slukker dog ikke helt håbet om en ny og (forhåbentlig) bedre» 

Ole Farbøl 

Biler er en mærkelig ting, og 

her tænker jeg ikke på deres 

forunderlige evne til at væk- 
ke had/kærlighed og tilhø- 

rende krav om lov til at 

trykke pedalen i bund eller 

fjernelse af de firhjulede fra 
planetens overflade. 

Men de virker lidt som 

Georg Gearløs tænkehat. 

Man kører der til fuld of- 

fentlig beskuelse med vin- 

duer hele vejen rundt, men 

føler at man sidder i et fuld- 

stændigt privat rum, og 

mens man betragter verden, 

begynder tankerne mere el- 

ler mindre ukontrolleret at 

spadsere rundt i verden. 

Sådan var det en tilfæl- 

dig tirsdag sidst på formid- 

dagen, da jeg i små ryk be- 

vægede mig ned af Jagtvej. 

Fysisk sad jeg i blikæsken, 

mentalt beskæftigede jeg 

med, om historien gentager 

sig som farce eller tragedie. 

Om 50-100 år er IT for- 

mentlig blevet en gammel 

historie - man kan forment- 

lig tillade sig at drage en pa- 

rallel til elektricitetens ind- 

førsel: De første ihvertfald 

. 30 år af århundredet var el 

en »sag«, der vakte store fø- 

lelser, og der blev kæmpet 

drabelige slag - man talte 

dengang i fuldt alvor om 

'den elektriske sol' og "lysets 

demokratisering'. Selv langt 

op i 60'erne har husmødre 

elsket deres første fuldauto- 

matiske vaskemaskine. 

Idag er det en selvfølge, 

at der ér en kontakt, og at 

der kommer strøm ud af 

'den. Der er il 

tænde på føle 

længere. 

Sådan bliv 

også engang ] 

Gamle mai 

må have ke 
Men i dag bli 

fremskridt fol 

store revoluti 

strede IT-folk 

er naturligvis 

Naturligvis 

og tilhørende 

logier et tekni 

hvor stor en 1 

det her i livet 

skruetrækker 

akkumulator 

trækker? 

I medierne 

igen og igen p 
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ninger fra Webben, som ko- 

ger af begejstring af den kali- 

ber som kun nyomvendte 

kan mønstre. 
" Små nystartede Internet- 

businesses fortæller om 

vækst fra 0 til 10-20-30 

mand på no time. Og dagbla- 

denes unge IT-journalister 

(det er nemlig ofte ret unge, | 

der sidder på det stofområde) 

kolporterer gladeligt begej- 

stringen videre. Hele verden 

har'i åndeløs spænding af- 

ventet denne eller hin nye 

Web-duppedit, så de endnu 

små firmaers vækst er blot 

det spæde tegn på en revolu- 

tionerende udvikling. 

»Forbandet ævl«, fik jeg ef- 

terhånden hidset mig selv op 

til, mens det fortsat kun 

skred fremad i skridttempo 

på Jagtvej. »Kan de tumper 

da ikke indse, at verden ikke 

består af søm, selvom man 

har en hammer«. 

»Vågn da op. Web-værktø- 

jer vil hverken revolutionere 

verden i nat eller imorgen, 

kan de da ikke se, hvor lidt 

og hvor langsomt IT egentlig 

forandrer verden,« kogte jeg 

videre. 

Uheldigvis kom jeg så til 

at tænke på mig selv og den- 

gang for 12 år siden, da den 

første PC landede på mit 

skrivebord. 

Gamle mainframefolk må 

have brækket sig i lårtykke 

stråler, dengang jeg og min 

generation så lyset, og vi tro- 
ede, vi havde opfundet tinge- 

ne for første gang. 

Frontlinie-reportagerne 

var lige så begejstrede (hel- 

digvis vil der sikkert være så 

mange problemer ved at prø- 

ve at indlæse en gammel 

back-up, så jeg afstår på for- 

hånd fra at checke, hvad jeg 

selv berettede dengang). 

Men hvad er der sket i pe- 

rioden? Ingen kvantespring, | 

ingen revolutioner, bare en 

egentlig forbavsende lang- 

som glidende udvikling. 

Masser af tid, 

men ingen penge 
Henne ved Nørrebros Rund- 

del var der rødt, og en mur af 

mennesker spadserede forbi 

min næse. Der var ganske 

simpelt horder af mennesker 

på gaden en tilfældig tirsdag 

formiddag - og det var uden- 

for feriesæsonen. 

DI 

Selvfølgel 

af dem fri el 

hold, men d 

også det, de 

er kaldt B-h 

gaden. 

Ufatteligt 

sker i Danm 

ster, førtids] 

kontanthjæl 

bejdsløse, st 

lavtlønnede. 

har al den ti 

på dem, mer 

de ikke for n 

Samtidig 

fulde om hai 

som gøres ti 

der detailha: 

»Hvad tæ 

markeds-ski 

fem minutte 

digt værdiløs 

sker. De vilt 

handle hos c 

grønthandle: 

net, de vil bl 

lig-indkøben 

skellige butil 

masser af tid 

til at købe in 

ligt.« 

Kort sagt. 

gede mig gar 

bilen med al 
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dighed og bedreviden. 

Og gu havde jeg da fat i 

en pointe. 

Prøv at tænke på, hvor 

meget hardware vi har kørt 

ind i virksomhederne - bun- 

ker af software er blevet in- 

stalleret - men man skal 

ikke lede længe for at finde 

en virksomhed, der grund- 

læggende løser opgaver 

med IT på samme måde, 

som de gjorde uden. En 99 

% ubrugt Office-pakke har 

erstattet den gode gamle 

kuglehovedmaskine - og 

mange virksomheders enga- 

gement på nettet består af 

en passiv, statisk reklame- 

søjle, der beretter om firma- 
ets og produkternes fortræf- 

feligheder. 

Skepsis har sin 
begrænsning 
Og dog. Der ér noget om, at 

mange administrative ar- 

bejdspladser er forbløffende 

uberørte af IT, men der er 

virkeligt sket ting og sager i 

industriel sammenhæng - 

her har IT både været et af 

midlerne til og samtidig 

krævet en kulturrevolution. 

Kommandostyringen og 

klassekampen fra 70'erne er 

blevet afløst af ansvar, selv- 

styre og organisationspyra- 

mider, som har været på 

dramatisk slankekur. 

Da jeg nu var kommet 

igang med at tvivle på mine 

synspunkters fortræffelig- 

hed, kunne jeg lige så godt 

sætte turbo på. 

»Hvad nu hvis en af de 

nyomvendte IT-profeter fak- 

tisk har set lyset. Hvad nu 
hvis du egentlig bare er ble- 

vet en gammel, sur og skep- 

tisk stodder, der en-gros- 

forkaster alt uden at give 

det en chance. Med skepsis 

får man aldrig syv rigtige i 

lotto - og det er der jo no- 

gen, som gør.« 

Da nu tankerækken fore- 

gik i en fire-hjulet, var det 

oplagt, at udskifte Internet 

med bilen og gøre Web- 

værktøjer til bilkomponen- 

ter. 

Om noget har bilen for- 

andret verden, vore byer, 

vort dagligliv af baseret på 

den, men for 100 år siden 

ville en skeptisk stodder 

" nok have afvist datidens kø- 

retøj som en overflødig 

døgnflue. 

Så måske 

gejstrede rep 

nettet, hverk 

se af historie 

farce eller en 

kunne jo gå | 

 



24 

Nyt om standardisering 
Keld Simonsen 

Java 

Der er en masse diskussion 

om SUN skal blive godkendt 

som leverandør af standar- 

der i ISO. Dette var ude til 

afstemning i' ISO i juni, og 

der kom mange kommenta- 

rer ind, og mange var nega- 

tive, SUN har nu svaret på 

kommentarerne og dette 

svar er nu ude til afstem- 

ning om det kan godkendes. 

Mange kommentarer og 

SUNS svar kan findes via 

ISOs Java-studiegruppes 

hjemmeside på: 

www.dkuug.dk/jtcl/ 

sc22/jsg 

Det. kulturelle register 
Den europæiske standardi- 

. seringsorganisation CEN 

har etåbleret et kulturelt re- 
gister, hvor det er menin- 

gen at man skal kunne fin- 

de information omkring . 

kulturelle elementer, der 

har betydning ved brug af 

informationsteknologi. For- 

målet er at alt programmel 

skal kunne opføre sig som 

om det var skræddersyet til 

alle kulturer, således at 

brugeren får det bedst til- 

passede program. 

Information der således 

skal være tilgængelig er 

data om datoformater, sor- 

tering (æøå), numeriske og 

valutariske angivelser (med 

komma) terminologi, stave- 

kontrol, formater for tele- 

fonnumre, postadresser, 

tegnsæt og en del andet. 

Registret er lige startet, 

men der er allerede mere 

end 150 sæt af specifikatio- 

ner i det, hvoraf de fleste er 

specifikationer af tegnsæt. 

Det er DKUUG, der står for 

registret, som fortrinsvis di- 
stribueres gratis via web- 

ben, på adressen www.dku- 

ug.dk/cultreg 

Der er udarbejdet specifi- 

kationer for dansk, færøsk 

og grønlandsk, både i et for- 

tællende format og i POSIX- 

notation. a 

En del af denne informa- 

tion kan være tilgængeligt i 

POSIX-format. Meningen er 

så at så mar 

af leverandø 

systemer sk: 

POSIX locals 

og inkludere 

produkter. DL 

gratis, og de 

Dansk Stan 

VihariD 

mmed POSLI 

charmaps si 

vil gerne uni 
udbredt det 

locale fra DK 

der derfor læ 

indsende os 

der er et dar 

deres POSIX 

bekræftende 

fra DKUUG. 

platform og ( 

slevel oplyst 

tionerne til k 

og deltag i el 

om 3 flasker 

Nye stand 

gængelige 

Cobol, C, 
DKUUG arb 

standarder I 
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tilgængeligt på web-en. Vi 

har bl.a været med til at få 

tilladelse til at lægge udkast 

til ISO standarder frit til- 

gængeligt. Og nu er det ved 

at bære frugt. For nyligt er 

det nye udkast til Cobol- 

standard blevet gjort tilgæn- 

geligt, se www.dkuug.dk/ 

jtc1/sc22/wg4 - og også for- 

tolkninger og rettelser (re- 

cord of responses og techni- 

cal corrigenda) til C 

standarden og POSIX stan- 

darderne er nu tilgængelige, 

se hhv. www.dkuug.dk/ 

jtcl/sc22/wg14 og www.d- 

kuug.dk/jtel/sc22/wg15. 

I nogen tilfælde er det det 

færdige standarder der er 

blevet tilladt af ISO til at lig- 

ge frit tilgængelige på web- 

en. For nylig er det blevet 

anbefalet at alle tegnsæts- 

standarder skal ligge frit på 

webben, og i givet fald er der 

en stor sandsynlighed for at 

hjemstedet bliver DKUUGs 

web. Her ligger i forvejen 
" meget information om tegn- 

sæt, via adressen www.dku- 
ug.dk/jtel/sc2, bl.a. al tek- 

sten til den opdaterede ud- 

gave af 32-bits 

tegnsætstandarden ISO 

10646. 

Open Groups (tidligere 
X/Open) Single UNIX speci- 
fication er nu tilgængelig frit 

på webben. Man skal dog 

lige opgive sit navn og email, 

men det er gratis og alle 

API-er og nytteprogrammer 

er der i en slags man-page 

format. Det omfatter både 

UNIX (POSIX) og C standar- 

derne. Der er bl.a en over- 

sigt over hvilke API-er og 

nytteprogrammer der er 

med i Single UNIX specifica- 

tion og ikke er med i POSIX 

og C standårderne. DKUUG 

arbejder på at få nogen af de 

manglende ting med i de of- 

ficielle standarder. Forslag 

til dette modtages gerne til 

stdedkuug.dk 

Open Groups specifikati- 

oner er tilgængelige via de- 

res websider og også via ISO 

POSIX siden www.dku- 

ug.dk/jtcl/sc22/wg15. 

Dansk tekst-TV 

Vi har i DKUUGS standardi- 

seringsudvalg set noget på 

dansk tekst-tv, problemet 

med at der vises svenske å- 

er og 6-er i stedet for danske 

æø. å - der også er svensk, 

vises uden pi 

kommet fren 

lade sig gøre 

æøå - det gør 

DR2 i ca hal 

tekstsider, og 

fuldtud. De a 

på: TV2, TV3 

det forkert. V 

vigtigt at vi k: 

korrekt, især 

"webben integ 

tegn i sol og I 

de kommer ti 

UG vil gå vide 

forsøge at påv 

nerne til at se 

tegn. 

Euroen 

Euroen er der 

ring i EU, og I 

økonomi går 1 

indført. Fx sk: 

i ØMU-en hav 

lav inflation 0; 

underskud på 

serne for at vi 

fiddles der me 

små økonomh 

også i deres vi 

tet at der skal 

ligt tegn, euro 

skal være på I 

amerikanske ( 

==
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Det kommer til at ligne et c 

med et lighedstegn igennem. 

Dette skal naturligvis ind på 

alle komputere, og det hele 

skal fungere fra 1. januar 

1999, altså om ca 1 år. Teg- 

net skal ind i tegnsæt, det 

skal have en plads på tasta- 

turet, det skal sorteres rig- 

tigt, det skal have de rigtige | 

valutakoder, og alt såd'n no- 

get. ” 
Vi har i DKUUGSs standar- 

diseringsudvalg sagt at det 

ikke er nødvendigt med det- 

te tegn, de fleste er allerede 

gået over til 3-tegns valuta- 

koderne fra ISO 4217 (såsom 
DKK og USD), og vi anbefaler 

at man bruger den nye 3- 

tegns valutakode EUR istedet i 

for tegnet. Fx vil vi foreslå i 

Dansk Standard at der laves 

en dansk tastaturstandard 

uden euro-tegnet. 

En anden ting er at man i 

en overgangsperiode valgfrit 

skal kunne betale i et ØMU- 

lands egen valuta (fx DEM) 

og i EUR, så alle priser skal 

være i de to valutaer. Så alle 

programer med priser i 

ØMU-landene skal kunne 

udskrive priser to gange i 

denne overgangsperiode. De 

store IT-firmaer er meget op- 

mærksomme på Euro-en og 

der er derfor gode mulighe- 

der for at man sammen kan 

finde standarder for hvorle- 

des Euroen skal behandles. 

Man kan se mere om stan- 
dardiseringen omkring Euro- 

en på adressen - www.stri.- 

is/tc304 

D 

Ge 

fors 

Husk DKUI 

samling de! 

1997: 

Skriftlig 

ralforsamli: 

forslag fra 1 

opstilling ti 

sen, skal v: 

i hænde se! 

ber 1997. 

Unix og | 
Generalfors 

des med Ur 

nar om anv 

og NT i virk 

eksempler ] 

gier, mål og 

bud påudvi 
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Gå-Hjem-Møde: Middleware løsnin 

BEA System har specialiseret 

sig i leverancer af middle- 

ware løsninger til professio- 

nelle IT-anvendere. BEA's 

centrale udviklingsprojekter 

er integration af de 3 tekno- 

logier: transaktioner, objek- 

ter og meddelelser, som kon- 

solideres i middleware 

teknologi med fælles kerne 

og fælles administrations- 

værktøjer. Men med forskelli- 

ge "personligheder" såsom 

X/Open XA, ATMI, Java, Ac- 

tiveX, CORBA, IIOP, CICS og 

messageprotokoller. Alt det- 

te fordi middleware's rolle jo 

netop er at være i midten af 

det hele, og fordi verden er 

sammensat af alle disse ting 

- og fordi der ikke er brug for, 

at alle IT-installationerne 

bruger en masse tid på at 

udvikle software til systemin- 

tegration. 

På mødet gennemgås: 

Kort præsentation af BEA 

eDTP/Tuxedo, Internet og 

tynde klienter og arkitek- 

tur. Hvilken betydning har 

Tuxedo i Internet- og Acti- 

vex applikationsserver i 

hybride DTP-miljøer 

eCORBA implementering, 

DCOM/ActiveX integration 

og IIOP 

Message Oriented Middle- 

ware (MOM) - status og 

planer 

Middleware som platform - 

på vej mod en samlet midd- 

leware arkitektur uanset 

grænseflader. Hvad er 

fremtiden for komponent- 

baserede systemer sam- 

menholdt med 

objektorienterede CORBA- 

applikationer, ActiveX , 

Java og massage queueing 

eSpørgsmål 

Der vil blive serveret en let 

anretning efter mødet. 

Tidspunkt: Den 4. novem- 

ber kl. 16.00 til 18.00, Sym- 

bion, M2, Fruebjergvej 3, 

2100 København Ø. 

Det er gratis for medlem- 

mer af DKUUG. For Ikke 

medlemmer 300 kr. 

Tilmelding: sekretariatet 

39 17 99 44 eller e-mail 

sekædkuug 

Arrangølj 

valget 

Tilmeldi 

kretariatet.: 

oktober 19£ 

Er
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PC-branchen 

forsvinder! 

Vi er vanemennsker, det må 

være hævet over enhver tvivl. 

Se nu bare en rubrik som 

denne! Det er blevet en tradi- 

tion. Og ikke bare vores i 

handlinger men også vores 

tanker går i faste baner. 

Tag nu for eksempel den 

måde vi opfatter PCere på. 

Det er et produkt, som man 

køber hos en PC-forhandler, 

hvis man da ikke er så avan- 

ceret, at man køber den di- 

rekte på Internettet. PCere er 

et bestemt produkt, der sæl- 

ges af nogle bestemte forret- 

ninger. Sådan vil det natur- 

ligvis fortsat være i fremti- 

den. 

Forkert! 

Der er mindst 3 grunde til, at 

den traditionelle PC-bran- 

che, som vi kender den, vil 

forsvinde over de kommende 

år: 

Hos virksomheder vil PCere 

blive et standard-element i 

installationen. PCere vil 

Per's hjørne 

  

være noget, som man enten 

har outsourced vedligehol- 

delse og opgradering af, 

køber i store klumper 

direkte fra leverandøren 

eller via Internettet. 

eHjemmemarkedet er ved at 

være fuldt penetreret med 

den nuværende prisstruk- 
tur med en typisk pris på 

kr. 8.000 

hjemme I] 

udviklede 

USA ogD 

penetreri 

mene dåir 

40-50 %. 

om det ik 

for PC-ler 

løbet afd 

vil den ty 

ned til 3- 

dard PC. 

Den nye pr 

PCere vil al 

der faktisk 

dende i me! 

vil sende cl 

nem distril 

og med de: 

vil PCere pl 

traktive for 

traditionell 

rede distrik 

eEndelig b 

tiden blot 

skellige h 

der kan a 

computer 

access og 
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Faktisk: bliver PCerne 

efterhånden overhalet 

inden om af andre typer af 

enheder, og market vil 

blive en broget blanding af . 

forbrugerelektronik, nye 

typer af enheder og pris- 

billige PCere. Ligesom 

ovenfor er konsekvensen, 

at vi vil se en meget stor 

del af distributionskana- 

lerne bevæge sig ind på 

dét generelle forbruger- 

marked i modsætning til 

den traditionelle PC-for- 

handler. 

Disse tre forhold gør tilsam- 

men, at den traditionalle 

PC-branche som vi kender 

den i dag vil være forsvun- 

det om 10 år! De traditionel- 

le PC-kanaler vil være fuld- 

stændig forsvundet, og selv 

om der jo fortsat vil være 

producenter af hjemme-en- 

heder er det tvivlsomt, om 

det vil være de traditionelle 

PC-producenter som vi ken- 

der dem i dag. 

Det er vel næppe overra- 

skende, at jeg nok ikke ville 

søge mit næste job i PC- 

branchen! . 

Q 

Java-konferenc 

The Scandinavian Java 

Technology Comference er 

den største begivenhed in- 

denfor Java i Skandinavien. 

Konferencen henvender 

sig til beslutningstagere og 
udviklere. 

Technical track 

På Technical track vil eks- 

perter fra IBM, Oracle, Net- 

scape, POET, EOS, Object- 

Design, Mramba, JCP tale 

om distribution, GUI, push 

technology, Beans, Java 

Performence tale om Java 

teknologi. 

Business track 

På business track vil erfa- 

ringer fra brug af Java tek- 

nologi blive gennemgået. 

Java solution providers vil 

præsenterer et bredt spek- 

trum af nye produkter og 

løsninger. På nuværende 

tidspunkt er der tilsagn fra 

mange talere. Amy Porter 

fra JavaSoft vil byde vel- 

kommen og tale om com- 

mercial Java. 

I forbindelse med konfe- 

rencen vil 

dører præ 

ste indefo) 

er Java Si 

Bean mak 

og rådgive 

Tidspu 

tober kl. 9 

"la Centere 

Inklusi 

on, frokos 

ger er pris 

cen: 

Medler 

5.625. For 

7.500 kr. 

Tilmeld 

39 17 99 £ 

sekæedkuu 

Arrangø 

get i sama 

gruppen. 

Tilmeld 

kretariatet 

oktober 19 

er UT e
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ÆT... KYANDE år FR 
  

DEG FØLER Zissou AT KASTE MIG ypi 

ÆT ÆNORNT BEHOV ET ELLER ANDET. 

          

DEN ER STAPIG- 

FoR KORT. 

  

  

  

SÅ PLEJER | 

AT FZEXE AF 

| 
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